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Rollin Kazerne : 

Een goed jaar geledsh startte de “"Werkgroep voor het 

gebruik van de militaire domeinen ” op initiatief van 

de toenmalige staatssekrstaris V. Anciaux, met zijn 

werkzaamheden. 

Intussen. werd reeds de aanleg van de Albert Kazerne 

{ Brussel } behandeld. 
Kort nadat de bespreking van de Rolin Kazerne ( Etter- 

beek } was aangevat, stelde..-Bral voor de onmiddel- 

lijk betrokken bevolking hierbij te betrekken. 

Tijdens de vergadering :van 20 juni ‘legde ‘Srel =en 

eerste svaluatie-verslag over deze ‘betrokkenheid voor. 

De tekst die volgt is de " integrale versie van het 
verslag. 

HET BEVORDEREN _ VAN DE BETROKKENHEID VAN DE BEVOLKING 

BIJ DE AANLEG VAN SOCIALE _ WONINGEN, 

1 Tnleiding 

Streven naar een kwaliteitsverbetering van het wonen en van de 

woonomgeving veronderstelt minimaal de integratie van :níeuwe 

bouwprojekten, in hetbestaande stadsweefsel: ‘Deze projekten moeten 

daarenboven tot gevolg nebben, dat het stadsweefsel als geheel 

wordt. verbeterd, 

“Het verwezenlijken van:deze. doelstelling verloopt niet zonder. 

moeilijkheden. 

Dit:blijkt duidelijk bij de herinrichting van de militaire domeinen 

{ kazernes ‘). in-Brussel..tot/wijken voor sociale woningen: Bijde 

bespreking van de toekomst van de Kazerne Rolin { in Etterbeek 

woag ‘de .omvang ‘van . het projekt ( 3,3 ha ) sterk door. Hier is 

sprake van de inplanting van een volledige wijk, en niet van een 

of .enkele woonkompleksen. 

Studies i.v.m. de integratie van dit projekt in.de bestaanfle 

soctale ” en stedelijke kontekst zijn dan ook geen overbodige luxe, 

maar wel een. dringende noodzaak. 

2. Betrokkenheid van de bevo!k\ng 
axazassmszzzasasexs 

In het kader van deze integratie moet ook de betrokkenheid van de 

bewaners worden gesitueerd. 

De toenemende bezorgdheid van de stadsbewgaers voor de achteruits 

gang van het.stedelijkleefmilieu valt als fenomeen de jongste jaren 

maeilijk te ontkennen. Zij wensen meer.en beter betrokken te worden 

bij het bepalen van hun omgeving. 

De aanleg en de herinrichting van de 20 ha militaire domeinen te 

grussel bieden hiervoor een uitzonderlijke gelegenheid om de. 

noodzakelijke ervaring op te doen. 



Voorafgaand dient gesteld te worden dat algemeen onder ' betrokken- 
” heid “ het volgende moet worden verstaan : 

a) een wederzijdse informatiekampagne waarbij de 

“ betrokken bevolking “ op diverse-wijzen objek- 

tieve, volledige en verstaanbare informatie ver- 

,
 

krijgt.en bezorgt over het gesteide probleem 

en vooropgestelde optie(s); 

b} een dialoog tussen " overheid en bouwheer “ met 

de “ betrokken bevc!!{ing ", waarbij deze laatste 

haar reakties en mogeiijke alternatieven aan bod 

brengt en waardij gezamelijk naar een oplossing 
wordt gezocht. 

Dit principe konkretiseren stelt volgende problemen mbt, de Kazerne 

Rolin : 

o,
 

a. Samenstelling van de inspraakgroep 

Er zullen twee groepen gevormd worden : 

1. De_buurtbewoners : de bewoners van het omliggende en 

dus betrokken stadsgebied { binnen bepaalde af te ba- 

kenen entiteiten ) 

: verschillende mogelijkheden 

zullen verder onderzocht worden op basis van 

8. een te ontwikkeien profiel van de toekomstige bewoners 

b. intekenlijsten voor de hier te bouwen sociale woningen 

c. de bestaande wachtlijsten van sociale woningbouw- 

maatschappijen ( die toch openbaar zouden moeten zijn } 

d. bewoners van bestaande sociale woningen ( omwille 
van hun ervaring ) 

e. een kombinatie van de vier voorgaande mogelijkheden. 



b. Onderwerp van de betrokkenheid 

De betrokkenheid van de " insprekers " moet gericht zijn op 

het " algemeen sociale belang “ en niet op het ” privee par- 

tikulier belang "IT 

De buurtbewoners zullen hier hun zeg hebben over alle aspekten 
van de relatie met de stadsomgeving, de leefbaarheid van de woon- 

omgeving, de kollektieve voorzieningen in de wijk en het stedebouw- 

kundige schema . 

De ‘toekomstige bewoners zullen het bovendien meer bepaald 
hebben ‘over het soort en karakter van de woningen, de aanleg 
ende-inrichting van kollektieve ruimten en voorzieningen en 
voor: het. stedebouwkundig ‘schema; 

Haarmate het ‘inspraakproces vordert zal het kontakt tussen de 
buurtbewoners.en de toekomstige ‘bewoners versterken. 

Een eerste poging‘werd ondernomen om tot wederzijdse informatie 
te komen. Vanwege de deskundigen een serieuze uiteenzetting over 
wat tot hiertoe bestudeerd werd. Vanwege de bevolking een ernstige 
inzet om hierop ‘te reageren vanuit hun woonervaring en stadsaan-. 
voelen. 

Dit Teidde tot een eerste " open informatie-buurtvergadering " 

op donderdag 5 april 1979, 

Bijkomende bedenkingen 

1) Betrokken worden bij ( participatie } is een proces. 
Voor de meeste bewoners is dit de eerste maal dat ze ermee 
worden gekonfroqteerd. Hiermede dient men rekening te houden 

bij de opbouw van zijn verwachtingspatroon, í 

Diegenen die aan de rand van de nieuwe wijk wonen zullen 
zich er het meest bij betrokken voelen. Naarmate de afstand 
tot de nieuwe wijk vergroot, zal de interesse verminderen, 
Logischer wijze verwacht men het grootste betrokkenheidsge- 
voel vanwege de toekomstige bewoners. Zij werden voorlopig 
nog niet bereikt. 

z
 

Het nieuwe geldt niet alleen voor de bewoners, want evenmin 
hebben deskundigen noch de initiatiefnemers, noch de organi- 
satoren een ware traditie van participatieprocessen, 

2) Met betrekking tot de Rolinkazerne was afgesproken dat de 
betrokkenheid het tijdschema van de plannen niet in het 
gedrang zou brengen. 

Daarenboven werd besloten de studie, die zich reeds in een 
ver gevorderd stadium bevond, als vertrekpunt te beschouwen 
en te gebruiken. 

Door deze afspraken werd het “ participatieproces “ bijna her= 

leid tot een informatieprocessie. 
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3.2. 

321 

vergadering zelf 

Oe beslissing om voorlopig de aandacht uitsluitend op de om- 

wonenden te richten is niet van principiële aard. Zij is het ge- 

volg van de tijdsdruk. ) 

Voor de komende, gelijkaardige initiatieven dient te worden ge- 

tracht de toekomstige bewoners wel te betrekken. 

Bewust van de hypoteken, zoals in de vorige punten vermeld, werd 

geopteerd voor sen open voorlichtingsavond. 

Voorbereiding van de voorlichtingsavond. 

Er werden pogingen ondernomen om plaatselijk verschillende kon- 

takten te leggen 0.à. met 

- de plaatselijke handelaars 

» de buurtkomitees 

- de scciaal - kulturele raad van Etterbeek. 

Inter werden noodzakelijker wijze een aantal voorbereidende ver- 

gaderingen georganiseerd. 

De omwonenden werden op de hoogte gebracht door een brief, van 

deur tot deur gebust. 
Daarnaast hadden de initiatiefnemers ook affiches verspreid in i 

de wijk. 

Verioop van de avond. 

Onthaal 

Om het onthaal te veraangenamen waren twee middelen voorzien, 

enerzijds een tentoonstelling, anderzijds een informatie-brochure 

( 40 ex.). 

Qe tentoonstelling bevatte de evolutie van de plannen voor de 

inplanting van sociale woningen. ( in totaal 80 m plannen op 

&én. .grote band ). 



3.2.3. 

3.2.4. ¥ 

De brochure bevatte de voornaamste plannen van de tentoonstel- 

ling voorzien van kommentaar. Deze brochure werd te koop aan- 

geboden { 40 fr. ) 
Voor beide middelen werd uitsluitend gebruik gemaakt van de 

dokumenten voorgelegd aan de “ Werkgroep voor het gebruik van 

de militaire domeinen ". 

De tentoonstelling veroorzaakte, als oriënteringspunt, meteen 

spontane. dis kussies, hetgeen het onthaal in gunstige zin beïn- 

vloedde. 

In de, in.beide landstalen.gevoerde, inleidingen schetsen de 

woordvoerders de toestand i.v.m, : 

- het bestaan van de officiële werkgroep voor het gebruik van 

de militaire domeinen; 

- de opdracht van de architekt - getuige 

- het’programma van de inplanting van 400 sociale woningen en 

een school; 

- het belang: van de integratie van het projekt in het bestaande 

stadsweefsel. 

Diazmontage 

Aansluitend bij de inleidingen werd een dia-montage vertoond. 

Het betrof hier dia's van de omgeving en van de verschillende 

stijlen van sociale woningbouw. Dit liet de aanwezigen toe zich 

gemakkelijker te situeren in de wijk en in het nieuwe projekt. 

g, 

Eveneens gebruik makend van een día-montage schetste de archi- 

tekt-getuige de ontwikkeling en betekenis van de voornaamste 

plannen. 

Het technisch karakter van deze uiteenzetting lokte bij het 

publiek vele vragen ter verduidelijking uit. 

i PR 
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Na een korte onderbreking werd overgegaan tot een open debat, 

Enerzijds kwamen de problemen van het wonen en de sociale woni ng- 

bouw in het algemeen aan bod, en anderzijds de mogelijke ge- 

volgen. van de inplanting van saciale woningen in de Rolin- 

kazerne. 

Dit laatste handelde meer in.het bijzonder over het gebrek van 

speelruimte voor kinderen en de toename van het parkeerprobieem. 

den of belanghebbenden 
=xxamamesssssassass 

Rekening houdend met da elementen, proces en tijdschema van de 

bijkomende bedenkingan { blz 3, punt ¢. ) hadden de organisatoren 

verwacht dat de meesten naar deze vergadering zouden komen als 

“ belangstellenden “. Tijdens de uiteenzetting bleek dat tal 

van aanwezigen beseften ‘dat ze toch, op een of andere manier, 

tot de belanghebbenden " behoorden. 

Maar nogmaals weze toegevoegd dat de echte “ direkt-belanghebben- 

den , met name de toekomstige bewoners, :niet werden bereikt. 

Van de ongeveer 60 aanwezigen hebben er dan ook een twintig- 

tal hun naam en adres opgegeven en de wens uitgedrukt op de 

hoogte te worden gehouden van de verdere evolutie van de aan- 

pak van de Kazerne Rolin. Teneinde hierin te voorzien ís voor 

21 juni een nieuwe vergadering gepland. 

Volgende punten zullen op deze vergadering aan de orde worden 

gesteld : 

1. Antwoord van de “ Werkgroep voor het gebruik van 

de militaire domeinen " op vragen gesteld tijdens 

de voorlichtingsavond; 

a. 400 nieuwe woningen zullen ongeveer 300 nieuwe 

auto’s met zich meebrengen. Waar vinden deze 

parkeergelegenheid ? 

nu reeds is er een overlast aan geparkeerde 

wagens in de omliggende straten. Wat wordt 

voorzien om dat nog niet erger te maken ? 

o 



c. nu reeds is er geen speelruimte voor de kinderen 

van de omliggende straten. 

Wordt deze toestand door het projekt verbeterd of 

niet ? 

2. Voorbereiding van een volgende vergadering, voorzien 

voor het najaar 1979 ? 

5. Konklusies 

61 Rekening houdend met de beperkingen en hypotheken in de aan- 

pak, kan men duidelijk merken dat de meeste aanwezigen blij 

waren iets.:meer te vernemen van de plannen.en daarenboven 

deze plannen ‘als:beter ervaarden dan.wat ‘gewoonlijk als sociale 

woonwijken:voorgesteld wordt, 

5.2. Een aanta) ‘mensen uit de omgeving voelen’( inderdaad } de be- 

hoefte meer ‘bij:de stedelijke planning betrokken te worden; zij 

wensen zelf. er ‘over mee te denken.en zijn bereid :een ‘aantal 

taken op zich te nemen. 

5.3. Een dergelijke aanpak blijkt zin te:hebben. Het procesmatig be- 

7 trekken van.de kazernes moet worden voortgezet. 

Indien geen kontinuiteit verzekerd wordt,. kunnen tegenovergen 

stelde, nadelige effekten ontstaan : 

- tegenwerken i.p.v. meewerken; 
R " ; : s 

- ontgoocheling i.p.v. reéle verwachting Te ‘renoveren Solero-gebouwen i 

5.4, Het participatieproces met de omwonende . buurtbewoners wordt 

in elk geval voortgezet. 

Het blijkt duidelijk dat er in de toekomst viugger mee ge- 

start moet worden. 

‘5.5, De betrakkenneid van de toekomstige bewoners blijft nood- 
zakelijk, ook ter konfrontatie met de betrokken omwonenden. 

Welke oplossingen hiervoor suggereert de ” Werkgroep voor 

het gebruik van de militaire domeinen " 2 

Namens B R AL 

Julien Spooren. 

Algemeen Sekretaris. 

De werkgroep zag ook niet onmiddellijk een oplossing 

in het mobiliseren van toekomstige bewoners, omwille 

van de organisatorische en finenciële mogelijkheden. 

Gezien eigenlijk driekwart van de Brusselse bevol-. 

king als potentieel kandidaat voor een sociale woning 

kan worden beschouwd, komt bijna elke Brusselaar hier- 

voor in aanmerking. Dus kunnen ook met de onmiddel- 
lijke omwonenden deze problemen worden besproken. 



Renovatiemogelijkheden in de Kruidtuin 

van de ‘bevalking. 

wenselijk geacht. 

Um voor een volgend projekt in casu het Arsenasl de 

omwonenden vanaf de start erbij te betrekken, stelt 

geen enkel probleem omdat de Werkgroep,zowel Bral als 

Inter-Environnement beschouwt als de woordvosrders ’ 

Het stelt hierbij geen enkel probleem om over de nood- 

zakelijke. dokumenten te beschikken. 

In.nauwere samenwerking met de gemsente wordt hierbij 

Het experiment dat Bral hier heeft opgezet kan dus 

wel duidelijk leiden tot betere en. reëlere. inspraak 

mogelijkheden vanwege de bevolking. 

_ - m 

_ 
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0P BASIS VAN - DE- WENSEN 
VAN DE - BUURTBEWONERS 

De Ligging van de Kruidtuinbwrt han 
ghosso mode gesitueend worden. tussen- 
het Amerikaanse. hoted HYATT aan de 
Koningstraat en de-1.B.M.- Buil- 
ding aan de Lazarustaan op -het . Zenri- 
toriumvan de gemeente Sint- Joost- 
ten-Noode. 
Konkreet omvat de buurt volgende stra- 
Zen': Kuuddtuin traat, Spoorwegsiraat, 
een gedeelte van de Groenstraat, St 
Franclscusstrnaat, G. Van Bowillonsitraal, 
Musinstraat en Koningstraat. 
Dit deel: van de gemeente Sint-Joosi- 
#-u=Noode kan beschreven worden als ‘een 
VoLhsbuunt, bestaande uit enkele kleine 
Zéngezinswaningen en vooral oude burgerns- 
huizen, taliijke kleine handels-en am: - 
bachtelijke vestigingen. loals Än de 
andene buurten van -het Brusselse centrum, 
45 00k hien een bevolhingsverschuivin 
waar:4e nemen : Belglsche bevolking E%e 
er woonde begon Langzamerhand ‘naar de 
groenene en komgortabekene buitemiijken 
Ze tekken, Zotuijt gastanbeiders, “eerst 
úit Italië, ‘dan uit Spanje en Marokko 
en tenslotte uit Tunkije hun-Lege wo- 
ningen lwamen ' £nnemen. 
Momenteel bestaat de bumt uit + 80 % 
vreemdelingen, van de gverige 20 % 
Belgen i het merendeet bejaand. 
Bepaalde bedreigingen van agbraak; zoals 
die in de Noorduijk de xonde deden, 
hadden tot gevolg. dathet onnoerend. pathi- 
monium niet meer werd :onderhouden en de 
buurt Langzamerhand achteruitging. 
In 1970 werd een deet van de kruidtuin- 

stnaat en de Spoowegstraat afgebnoken 
{ de plaats waar nu de 1BM-Building ge- 
vestigd £s ) en tegen het midden van 
1972 Riet een aanfegplan de afbraak 
zoe van het huizenbtok begrensd door 
de Koningstraat,, Kruidtuintraat, G. 

Van Bowlllonstraat en Musinstraat met 
het oog op de boww van een intussen 
vottooid Amerikaans hotel : HYATT. 



Vanag ' 73 kochten verschillende dmmo- 
biliënmaatschappijen | Lotimo-Pages- 
Auxand ... huizen Án de buunt op. 
Tedere maatschappij heeft meer dan 60% 
van cen bepaald huizenblok in zijn be- 
zit |. Hun bedoeling was de buurt ze hen- 
vormen tot een adninistratieve kantoor- 
aangelegenheld naah het voorbeeld van 
de Noordwisk. Tot nog toe hebben zij hun 
plannen niet kunnen uitvoeren wegens de 
veranderde ekonomische en honjunkturele 
situatie op het vlak van de spekulatic en 
de bouw van encrme kantoorgebouwen. 

VERZET-VAN DE BEVOLKING : OPRICHTING VAN 
EEN BUURTKOMITE. 

Een vijftal jaren geleden ontstond een 
bewonerskomité, ‘gegroeid uit de Groupe 
d'action Schaerbeek-St. Josse, dat zich 
aktief-wil verzetten voor de verbetering 
van de buurt naar aanleiding van de pro~ 
blemen die zich stellen rond o.m. speku- 
latie, slechte huisvestingssituatie enz. 
Het komité stelt zich tot doel de bewoners 
van de buurt samen te brengen rond hun 
problemen en gezamelijk naar oplossingen 
te zoeken. . 
Het komité meent immers dat iedereen recht 
heeft op goede en aangepaste woon-en leef- 

omstandigheden, zoals b.¥, het recht op 
huisvesting, groenvoorziening, speelmoge- 
lijkheden, aangepast onderwijs enz... 

Om dit doel te verwezenlijken zal het 
komité o.m, de bewoners informeren over 
aktuele problemen die hen aanbelangen, 
hen samen brengen in-groepsverband, de be- 
langen met de bewoners verdedigen bij over- 
heidsinstanties enz.... 

Het komité kan beroep dóen .op de diensten 
van .een half-time maatschappelijk assis- 
tente, die ter beschikking gesteld wordt 
door .de .vzw " 'sociale diensten van.de 
Schaarbeekse Wijken , 

AANPAK EN REALISATIES. 

De immobiliënmaatschappij "N.V. Patr'ìmoîá_ 
et Gestion " of “Pages " kocht 69 huizen 
op in een bepaald gedeelte van de buurt, 
wat meer dan de helft van de huizen om- 
vatte van dit buurtgedeelte. 
De maatschappij onderhield de gebouwen :niet, 
daar zij hoopte-op een Bijzonder Plan van 
Aanleg, dat haar zou toelaten de huizen 
af te breken enin de plaats burelen en 
Juxe-appartementen te bouwen. 
Naar aanleiding daarvan werden door ‘het 
komité eind '74 de eerste kontakten ge- 
legd met de .gemeentelijke overheid van 

Aan kontrasten geen - 
T e 



St.-Joost-ten-Noode, hadden openbare ver- 
gaderingen , ontmoetingen tussen komité 
en het Ministerie van Brusselse Zaken, 
het kabinet voor de Huisvesting enz. 
plaats. 
In samenwerking:met "1'Atelier de Recher- 
che et d'Action Urbaines "(1'ARAU ) 
maakte het buurtkomité plannen voor de 
renovatie van de buurt. 
Deze plannen hebben.o.m. -als basis 
gediend:voor de uitwerking van een 
BIJZONDER PLAN VAN AANLEG, opgemaakt 
door de gemeente:St. Joost, .en van 
toepassing.van het: gedeelte van de 
buurt, begrepen tussen: -Kruidtuinstraat, 
St. Franciscusstraat, Godfried.van Bouil- 
lonstraatien Poststraat. 
In oktober * 77 werd dit Bijzonder Plan 
cm Aanleg.definitief goedgekeurd door 
we gemeente. Vanaf dit moment hadden 
onderhandelingen-plaats. tussen enerzijds 
de“eigenaars .( de N.V. Pages ) en ander- 
zijds de:Brusselse ‘Agglomeratie die het 
mogelijk zag de gebouwen-op te kopen. 
Het 1igt.in.de bedoeling van de Brusselse 
Agglomeratie :de :buurt: te renoveren op 
basis van een tweetal hoofdprincipes.nl. 
het behoud van de bevolking en de deel- 
neming van de buurtbewoners aan de ver- 
nieuwingsplannen voor de buurt. 
De aankoop van de gebouwen -door de 
Brusselse Agglomeratie moest echter be- 
krachtigd worden door de Minister van 
Binnenlandse Zaken. 
Oorspronkelijk kon deze niet akkoord 
gaan  met de aankoop. 
( het officiëel argument luidde dat de 

{ nkoopprijsdie bepaald was tussen de 
Regie van de Brusselse Agglomeratie 
en de N.V. - eigenares,.te hoog zou 

zijn, nl 8.005 fr per m2, een prijs 
die volgens de Nationale Huisvestings- 
maatschappij overeenkwam met de gemid- 
delde prijs die op dat. ogenblik betaald 
werd door de aankoop van gronden bestemd 
voor sociale woningen ). : 
Uiteindelijk werd de aankoop van de ge- 
bouwen door de Brusselse Agglomeratie, 
na. heel wat kontakten en akties van 0.m. 
het buurtkomitá, nog net voor de instal- 
latie van de regering Martens door de 
Minister. van Binnenlandse Zaken getekend. 

Op dit ogenblik is de Brusselse Agglo- 
meratie juridisch gezien eigenaar van 
de gebouwen; de notariéle akten en kon- 
trakten zullen einde van de maand juni 
getekend worden. 

de Brusselse Agglomeratie zal hoogwaar- 
schijnlijk in het najaar van start gaan 
met de werken. Vermits een groot deel 
van de gebouwen in erg slechte staat 
verkeren, sommige zijn zelfs zo slecht 
dat ze dienen afgebroken te worden, 
zal de prioriteit verleend worden aan de 
aalernoodzakelijkste werken, nl. de her- 
stelling van de daken, : dakgoten, .water- 
Teidingen... S 
De ambtenaren van de agglomeratie voorzien 
vanaf het einde. van de maand juni in regel- 
matige permanenties in de buurt. ‘De buurt- 
bewoners kunnen . met hun ‘vragen,moeilijk- 
heden, klachten enz...: terecht.in 
een nu leegstaande café, die voor deze ge- 
legenheid n ordewordt:gebracht. 

Het buurtkomité ontving van de Brusselse 
Agglomeratie eveneens-een voorstel tot 
onderling overleg m.b.t. de aan te vatten 
werken-in-het kader van de renovatie. van 
de buurt. Dit voorstel houdt in-dat de 
Agglomeratie regelmatig overleg:wil plegen 
met de buurtbewoners via een nog op te 
richten overlegorgaan, waarin zouden 
zetelen de ambtenaren van:de Agglomeratie, 
de huurders.als specifieke belangengroep 
van de.te.renoveren huizen en vertegen- 
woordigers.van het buurtkomité. Deze Taat- 
sten worden gevraagd in funktie van de 

. algemene belangenhartiging.van de buurt, 
terwijl de huurders de gelegenheid hebben 
op te komen voor hun.eigen en specifieke 
belangen aangaande de renovering.: De 
Algemene Vergadering van het . buurtkomité 
die recent samen kwam, kon zich met dit 
voorstel akkoord verklaren. 

Tot nog toe eiste deze zaak de meeste 
aandacht - -en energie op van het buurt- 
komité ( ondertussen verstreek reeds 5 
jaar ) 
Nochthans was het - buurtkomi té voortdurend 
attent voor andere gebeurtenissen die zich 
afspeelden in.de buurt. 
Zo werd o.m. heel wat tijd geïnvesteerd, 
naar aanleiding van de bouw van de IBM- 
building, in het voeren van onderhande- 
ingen met de ingenieurs van de bouwwerf 

gémeentelijke overheid enz... 

In november '78 werd de buurt gekonfron- 
teerd met een afbraakplan waardoor 7 
woningen, waarvan 6-in goede staat, ge- 
legen in de G. Van Bouillonstraat, zouden 
gesloopt worden ten behoeve van de in- 
richting van groen-en speelvoorzieningen. 

11 
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Dit plan werd uitgedacht door de Schepen 
van Jeugdzaken ‘en Sport van de gemeente 
St. Joost { een K.B. tot onteigening was 
reeds verschenen ). 
Onder impuls van hevig-protest van het 
buurtkomité van de getroffen :bewoners 
( 50 mensen ) werd het plan terug inge- 
trokken, Hiermee weze niet gezegd dat 
het ‘buurtkomité tegen groen- ‘en ‘speel- 
voorzieningen zou zijn, integendee]. Het 
buurtkomité meent:dat de groene zones.en 
speelvoorzieningennoodzakelijk zijn, ze 
moeten echter gerealiseerd worden:daar 
waar er grond -beschikbaar is( b.v. de 
terreinen rond ‘de'IBM-building ). De 
buurt kent echter grote huisvestings- 
moeilijkheden, het 1ijkt dan wel erg 
ongepast ‘6 goede woningen -af te breken. 

Een andere zaak die de aandacht vergde 
en nog vergt is het renovatieplan van 
de gemeente..m.b.t. haar’ appartements- 

gebouw in de Poststraat. Dit gebouw 
wordt bewoond door-8 families, zijnde 65 
personen van vreemde nationaliteit, waar- 
van 45 ‘kinderen.Dit ‘appartementsgebouw 
is inderdaad dringend:aan ‘vernieuwing 
toe. In dit verband wil de gemeente een 
harde renovatie doorvoeren, ' waardoor de 
families uitgewezen worden. Ze hebben :de 
belofte gekregen wederhuisvest te. worden, 
in praktijk is het echter moeilijk aan- 
gepaste woningen te vinden:). Het komité 
en de bewoners van het appartementsgebouw 
spreken zich echter uit voor een zachte 
renovatie die mogelijk en zelfs wenselijk 
is, gezien de noodzakelijke werken erin 
bestaan de vensterramen te vervangen, de 
traphal ‘te vernieuwen en de loodgieterij 
en de elektriciteit te herstellen. Voor 
de uitvoering van deze werken zou het niet 
nodig. zijn de families uit te wijzen. 
De gemeente wil duidelijk, door middel 
van een luxueuze renovatie een meer:be- 
goede Belgische jonge bevolking aantrek- 
ken. 

Voortdurend ook deed het komitê inspan- 
ningen ommeer konkrete informatie en ge- 
gevens te verkrijgen over het gedeelte 
van de buurt gelegen tussen de Spoor- 
wegstraat, Kruidtuinstraat en Groenstraat, 
waarvan de immobiliënmaatschappij Lotimo 
meer dan 60 % van de huizen in haar bezit 
heeft. 

Tot nog toe kon men m.b.t. mogelijke 
bestemmingsplannen omzeggens niets te 
weten komen ( dit gedeelte valt dus ook 
buiten het BPA ) waardoor dit gedeelte 
van de buurt ernstig bedreigd is. 

Om de sollidariteit onder de buurtbe- 
woners en het buurtgevoelen te stimu- 
leren werden door het buurtkomité een 
tweetal bloemenakties, buurtfeesten :en 
buurtnamiddagen ingericht. Ook in septeí 
ber e.k. zal een buurtfeest georganiseerd 
worden, met toneelopvoering, muziek, 
dansmogelijkheid enz.... : 

Naar de toekomst toe bekeken is voor het 
buurtkomité nog heel wat werk weggelegd. 
In de nabije toekomst zal het komité er 
zeker moeten op waken dat de plannen en 
de werken van de Agglomeratie zullen 
worden uitgevoerd overeenkomstig de ver- 
langens van de bewoners en op basis van 
hun adviezen. 
Voortdurend zal gepoogd worden de kon- 
krete verbetering en leefbaarheid van 
de buurt te realiseren op basis van de 
wensen van de buurtbewoners. 

Voor het buurtkomité 

Rita L'Enfant 



1980: Jaar van de stadsvernieuwing 

Na het " Monumentenjaar " het " Jaan van het donp " kon het Logischer 
wijze niet anders dan dat er een "Jaan van de stad " zou worden ge- 
organdiseend. (1) 

Het MLnLAtemhomLtae van de Raad van Eunopa heeft dan ook eind 1978 de 
beslissing hientoe genomen. 

In uitvoering van deze bestissing vergadende eind maart het ". Ongani- 
satiekomitee van de Europese kampagne voor de stadsvernieuwing ". Dit 
komitee is belast met de voorbereiding en uitvoering. van-deze kampagne. 
17 Europese Zandennamen aan deze vergadering deel. 
In tegenstelling tot het Ministerie van Franse Kubltuur, was, voor wat 
Belgie betreft, het Ministerie van Nederlandse Kultuwr afwezig. 

" Europese kampagne voor stadsvernieuwing “ 

Dit hoofdteha werd door het Organisatiekomitee aangevuld met een vijf- 
tal verduidelijkingen. 

1. Beleid gericht op de verbetering van üe stedelijke leefomgeving. 
( geluidshinder, luchtbezoedeling, aanleg van parken en groene 

ruimten, voetgangerswijken, hergebruik van open gebieden ). 

2. Rehabilitatiebeleid voor gebouwen en bestaande ( oude ) woningen. 
( vernieuwbouw i.p.v. nieuwbouw } 

3. Beleid gericht op de verwezenlijking van sociale, edukatieve en 
kollektieve voorzieningen, vervoer en werkgelegenheid. 

4, Eigen metoden tot het ontwikkelen van een gemeenschappelijk bewust- 
zijn en een participatie van de burgers. 
{ waarbij het. overleg wordt.gezien als een. integraal .ondefdee] van 
de planningsprocedure ). . 

5. De rol van de lokale ‘overheid en haar diensten. 

Deze punten vormen zowat het stramien waarrond de kampagne wordt op- 
gebouwd, :en waarover. de Raad van Europa konkrete voorstellen verwacht. 

Experimenten 

De ontwikkelde gedachtengang van het Monumentjaar ” ( 1975 }, namelijk 
* Een monumenten - ‘staat niet ‘”al leen " woridt .nu.doorgetrokken. Dit 
neemt niet weg dat de kritiek op het elitaire:karakter van dergelijk 
initiatlef-ook hier van toepassing is. 
Het hoofdaksent ligt namelijk op de uitwisseling van experimenten 
verwezenlijkt door de deelnemende landen (-4 tot 5 per-land ). 
Ofschoon de participatie van de bevolking als belangrijk wordt aan- 
zieg blijft het een vraagteken in hoeverre dit tot uiting zal komen 

e te verwachten showprojekten. 
Een aantal aktiegroepen zullen dan ook tot het zoveelste protest 
overgaan. 
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Vanzelfsprekend worden er nationale komitees opgericht om de kam- 
pagne in hun land te begeleiden. Wat België betreft zou men ernaar 
streven het bestaande komitee voor het " Monumentenjaar " .te ver- 
ruimen. 
Moge het meer zijn dan een wens, namelijk een eis, dat het " Jaar van 
de stadsvernieuwing “ niet enkel een aangelegenheid is.van de Minis- 
teries van Kultuur, maar tot een samenwerking leidt met het Ministerie 
van Openbare Werken en de Staatssekretariaten van Ruimtelijke Orde- 
m‘ng en Streekekomomie. 

De Raad van Europa pleit er immers voor de stadsvernieuwing te kade- 
ren in een globale ‘stedelijke en ruimtelijke planning, teneinde 
“ leven “ in de stad weer mogelijk te maken. 

START 

De kampagne start in het najaar 1980, naar aanleiding van de Vijfde { 
Europese zitting van de Ministers verantwoordelijk voor de Ruimte- 
Tijke Ordening. 

De slotzitting heeft een jaar later plaats.:Maar hopelijk eindigt de 
stadsvernieuwing dan niet. J8 

(1) zie ook Brallerlei jrg. 1, nr 8 

KBP in de pers 

Cudell belooft = 2 u _ # 

herziening Boudewunpark 
BRUSSEL. — Gisteren werd 
een delegatie van de Raad voor 
het Leefmilieu te Brussel (Bral), 
van ‘de sociaal-culturele raden 
van Jette en Ganshoren en van - 
het franstalig wijkcomité ,,Bois 

de . Jette et Environnement”. - 
ontvangen door Staatssecreta- 
ris Cudell (P.S.} van het. Brus- ° 
sels gewest. Hem werd een ei- 

‘|senbundel overhandigd in ver- 
'Iband met de aanleg van het 

Boudewijnpark te Jet-- 
te. Volgens. zeer vage plannen, 
Koni 

zonder consultatie van de be- 
volking en zonder bouwvergun- 
ning werd daar in het H. Hart- 
domein begonnen met de aan- 
leg van een park van 110 hect, 

werden tientallen bomen ge- 
rooid voor de aanleg van een 
vez!mrde weg van 14 m. breed. 

Bral el.ste dadeluk bet stilleg- 
n van de werken, spande een 
rtgedmg aan: (waarvan nog 

geen uitspraak volgde) en on- 
dertussen werd uiterst snel een 
‘bouwvergunning- witgereikt 
door Stedebouw. Het meest on- 
gerust -echter zijn de inwoners 
van Jette en Ganshoren over de 

- hedoelingen van het Caördina- 
tiecomité Bondewijnpark, waar 
de Jetse F.D.F.-schepen Pazent 
de touwtjes trekt, om in het 

’ park een aantal gebouwen voor 
het houden van floralién op te 
richten, 

Staatssecretaris Cudell . 
gisteren te horen dat de acne— 
îoepen niet gekant zijn tegen 

verantwoorde aanleg van 
een park, maar wel tegen dé 
manier waarop de nu bestaande- 
groenzone geürbaniseerd wordt. 
met brede wegen, zodat het 
aspect natuurgebied verdwijnt, 
en tegen de plannen om in het 
park tenmonstelhngsgehouwen 
op te richten. 

Het Boudewijnpark kan 1 mil- 
jard kosten, bedrag dat de ac- - 
tiegroepen - liever - geïnvesteerd 
zouden zien voor de aanleg van. 
groen in oude stadswijken en 
niet voor de vernie].ìng van be- 
staand 
S!aatssecre!ans Cuidell was het _ 

met.dit laatsce volkomen eens. |. 
Hij :beloofde zijn collega’s en 
het schepencollege van Jette 
aan: te spreken om het project te 
herzien: Hij is van plan de 
zaterdagnamiddag 19 mei het 
gebied waar nu het park aange- 
legd wordt te bezoeken. 

TENTOONSTELLING 7 
Vernomen werd nog dat men de 
bevolking eìndellilk een blik }ixal 
gunnen op de plannen van het 
Boudewĳgpark. Vrijdag 11 mei 
wordt te 18 uur daarover een 
tentoonstelling geopend in de 
paviljoenen van het Poeibos. 
Deze tentoonstelling gaat uit 
van het coördinatiecomité van 
het Boudewijnpark en blijft 
open tot 15 mei. — (ppv.) 
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opening:: van: het Kanmg; 
‘Boudawr]npark t_:KBP) een:: 

mew 
(van:1 mettot 30.september) 
die:als ttekpleister voór de … 
opef 3 van het KBP zou- 
“den. moeten dienen, -veel' te 
laat (en .te verwar 
startblokken is gekomen. 

De Morgen, 

. wordt geleverd. Het is weinig 

watonteigeningen konienkij 
'n—"al‚een m je lnt :mkpun:í van: 

de aktievoerders zich’ … een: 
pmfig&pmekt dat nm alleen zeer 

_ irimiddeis iets minder zorgen;ma- 
‘’ken, In’ an nota opgesteld bij de 
* iDienst voor het Groenplan» van 

‘et ministerie van Openbare Wer- 
ken ten' behoeve van ’ minister 

‚ Mathot, staat te lezen, dat men 
voor ‘een: dergelijk. projekt 
stens vijf jaar nodig heeften dat de 
verwarring in dt verband hand 
over hand toeneemt aangezien er 
geen goed administratief werk 

waarschijnlijk dat het park, flora- 
liën inbegrepen, voor | mei 1980 
afgewerkt kunnen worden. (W.P.) f 

29 mei 79. 

En ondertussen wordt. er flink in 
het H. Hart-park gewerkt, ter 
vergelijking ‘bekijke men onder- 
…staande foto met die uit 
Brallerlei 1/79.. ‘{foto BRAL 
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uit het dagboek van dirk 
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ËË%W… i 
Dak (e ja_m.) 

Een typisch uaonbu‚&d van hoe átads- 
kinderen ven:boerderij befeven. Eens Ze 
meer wordt :de kritiek gestaaft dat ons 
ondemijssysteem zodanig abstrakt 44 dat 
de meeste kinderen de "- boendenis-be- 
doening: " wel woordelijk:kennen maar nog 
nooit envaren hebben. 

Een neden temeen om dergelijk initiatief 
toe Ze fuichen. 

Uit het werkingsverslag 1978 kan je mer- 
ken hoe duk bezocht de hoeve wel is : 



a.Tienervakanties -( paas - en zomerva- 4. Het Buitengewoon onderwijs toont 
kanties }; veel interesse voor het Neerhof- 

waarop -naast de boerderijaktiviteiten projekt; 114 leerlingen bezochten 
ook.andere bezigheden werden ingericht: het Neerhof. 
kruidenwandelingen, potten draaien, 
spinnen,  komposthopen opzetten, ‚kokke- c. Weekendwerking 
rellen, kreatieve ekspressie; . 
totaal 1097 dagverblijven. Bij de " Winter op het Neerhof * en 

3 “ Aardappelraapfeesten " waren res- 
b. Boerderijklasdagen pektievelijk 1.465 en 350 deelnemers. 

1. ‘Ë'_Itdhet kleuteronderwijs kwamen 237 Kursussen_en_spreekbeurten 
indgeren; 

i g E Tijdens ‘het jaar 1978 richte Het Neer- 
z ï;:ggä lâger ‘522$°láêàî2ä Teer hof diverse kursussen en spreekbeurten 

De. boerderijklasdagen :zijn voor de à:àsûeìääïìussen hebben steeds op week- 
P nederlandstalige Brusselse schalie- p 

£ ren reeds een traditie. 
De wachtlijst groeit steeds aan. 

3. Studenten uit het Sociaal-pedagogisch 
hoger onderwijs Teren op 't Neerhof 
aktiviteiten organiseren. 

Volgende. onderwerpen kwamen aan.bod : 
alternatieve energie, imkerij, spinnen, 
wol kleuren, korven vlechten, bomen en 
planten snoeien, -enten, griffelen en 
stekken. 

ALy je de smaak van 'Ziboerenteven zo'n 

beetje te pakken:hebt gekregen en 13,14 

o4 15 bent, kan je je:nog Laten Lnschrlf- 
van voor de komande \akantie, bij het 

Neerhot, Zel02/569.59.62 of N.C.C. - 
dienst speelpleinen 02/512.86.15 
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Zonden problemen gaat het op het Neer- 
hof even wel niet. . 

Nadat de N.C.C. de gebouwen en omliggen- _ 
de terneinen (om enbij de 10 ha } aan- 
gekocht had en na de klassering door 
Ministenie w Ned. Kultuun uas het 
wachten. geblazen en men wacht nu reeds 
meen dan drië jaar op de nestamatie- 
werken. 
En dat die herstellingen dringend nodig 
zijn ‚ kun je op de fozo's duidelijh zien 
en merk je dadelijk @ls je 't e binnen- 
stapz. De graan- en hooischuur wend zelds 
voor de kinderen afgestoten omuille van 
de naan - beneden - komende “ pannen. 

Spijtig dat onze Logge administratie- 
Aegering de inzet van al de Neerhofmede- 
werkens ‘enohm afremt. 

s R A i s 

De stallen:en schuur wachten'op restauratie 

{foto ‘BRAL) 

Jowan, de boer en Lut, de boerin ( die 
op 't ogenblik van mijn bezoek pas.een 
flink Brammetje ter wereld had gebracht. 
't Moet daar.wel een-yruchtbare omgeving 
zijn, niet ?) 

Mark en z'n vrouwtje Annie zorgen voor de 
begeleiding van de groepen. 

Johan, gewetensbezwaarde, die gewetensvol 
werk levert en zonder bezwaren z'n liefje 
meebrengt om een handje toe te steken. 

Dirk, de bediende, die voor de administra- 
tieklus zorgt. 
Een sprankelende groep vol leven en energie. 

Breng hen ook eens een | werk }bezoek Ly, 
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Ì[__-qurwetgeving 

Op 23 mei stelde de Initiatiefgroep Huur- 
wetgeving en de Action nationale pour la 
Securitê Vitale hun huurwet-manifest aan 
de pers voor. 

Zoals je in het.bijgevoegde manifest kunt 
lezen, steunen zij zich op:het "Recht op 
wonen"-standpunt, zonder hetwelk geen 
goede reglementering mogelijk is en de 
huurder ‘steeds het.kind.van de rekening 
blijft.: 
Zij willen opzettelijk -geen type huur- 
kontrakt samenstellen, :omdat :zij:van 
mening.zijn dat. een dergelijke overeen- 
komst geen wettelijke garanties biedt:in- 
dien beide partijen -verhuurder en huur- 
der- niet als gelijken, met gelijke 
rechten en plichten, behandeld worden. 

Buiten dit huurwet-manifest heeft de 
initiatiefgroep een uitgebreider "dossier 
huurwetgeving" -opgesteld, waarin in een 
klaar en:duidelijke taal hun argumenten 
toegelicht:worden. 
Dit dossier is te verkrijgen op volgend 
adres : 
Mark David, Grote Beerstraat 11, 2000 
Antwerpen. Tel 031/ 30 73 34. 

V. 

“Indrukwekkende betoging ! zo kan je 
's maandags in alle kranten lezen, en dat 

{was het ook : een indrukwekkende, vreed- 

{zame, niet eindigende betogingsstoet. 
1De zon scheen ons toe te lachen, 1ijk op 
de " NEE, BEDANKT "- badge, en grap- 
jas Anthierissen zorgde ervoor dat wij 
teruglachten. 

1Het was enorm verhew gend en stimulerend 
1te zien hoe duizende mensen bijeenkwamen 
om te getuigen van hun ‘wil om deze Maat- 

|schappij een mensvriendelijker inhoud te 
geven en daar konkreet aan te bouwen door 
aan zichzelf te werken. 
Datdit strevén nmaar _ zelfverandering 

niet zonder de nodige struikelingen ver- 
loopt, kon je ook merken aan de achter- 
gelaten plastiekbekers, borden en bestek- 
ken, de rondslingerende pamfletten en 
kranten, de lege bier- en colaflesjes. 
Spijtig eigenlijk,dat niemand dat schijnt 
op te merken. 

Ondertussen zit je misschien ook met de 
vraag van : “ Wat doen we na dit Doel- 
gebeuren ? " 

We mogen zoiets niet laten koud worden, 
niet ? . 
Dat mag je enkel eisen van de kerncentra- 
les : laten koud worden. EV. 
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A-29 

Motivatie van de anti - A 29. Betoging 
24 juni 1979. 

WAT IS A 29 2 

De A 29 is ‘een expressweg die Dendermon- 
de zou verbinden met de Al2 ‘( Boom - 
Brussel.) in Londerzeel. 

Op het.definitieve gewestplan van Dender- 
monde werd het tracé bij het K.B. van 
7.11.78 goedgekeurd. Op. het gewestplan 
Halle-Vilvoorde -echter-geen spoor:van ° 
deze A 29, Toch is er nueen tracé uit- 
gestippeld via Reisegem; Steenhuffel, 
Wolvertem, Meise ien Londerzeel, waar. de 
aansluiting zou gebeuren met de A 12. 
Vandaar -zou -de weg worden doorgetrokken 
over Nieuwenrode,Kapelle-op-den-Bos en 
Zemst. 

In.de huidige stand van zaken op het ge- 
westplan zou deze autoweg in-het :niets 
uitlopen, zodra hij de provinciegrens 
van Brabant bereikt. 

ZIN:EN ONZIN VAN DE:A 29 

De aanieg van een A 29 bedoelt-een 
directe ontsluiting te zijn voor Den- 
dermonde, richting Brussel. 

Daarnaast blijft bij de plannenmakers 
de centraliserende tendens naar 
Brussel ‘toe hun hoofdbekommernis; 
nochtans zijn er nog andere groei- 
polen zoals Gent :en Antwerpen. 

De centralisatietendens maakt inder- 
daad een derde ringverming rond 
Brussel mogelijk, de A 29 zou daarin 
een verbindingsschakel kunnen worden : 
Dendermonde - Londerzeel ( A 12 ) - 
Zemst ( A 10 ) - Rotselaar (A 2 ). 

. Schade aan het 1e 

2:Schade-aan de landbouw: 

Een aanleg van de A 29 zou de bestaans- 
zekerheid van tientallen bedrijven be- 
dreigen, Dit ingrijpen betekent een 
groot verlies-aan goede::landbouwgronden 
en doet de pas gerealiseerde ruilverka- 
veling { Merchtem - Reisegem )groten- 
deels tenijet. 

Het leefmilieu zou fundamenteel ver- 
stoord worden : de landelijke waarde 
van het gebied gaat teloor; ontredding 
van afwateringsstromen, verstoring van 
de passieve recreatie, kleine dorps- ‘en 
leefkernen worden ( na het :Jaar van hî' 
Dorp -! ) doormidden gesneden. Op. sommiye 
plaatsen gaat de laatste tussenstede- 
lijke open.ruimten volledig verloren. 

In de toelichtingsnota bij het gewest- 
plan:Halle-vilvoorde wordt meermaals 
herhaald dat dit gewest al te'dikwijls ° 
gebruikt wordt als " doorgangsgewest “ 
of " restgebied "' ( andere streken met 
brussel verbinden ). 

De nood aan eigen functie dringt zich 
op. Deze streek: heeft goede -landbouw- 
gronden en is-een landschappelijk waar- 
devol gebied. Laat dit behouden blijven ! 
De autoweg is voor de streek overbodi(* 

dus eerbiediging van het huidige gewest- 
plan Halle - Vilvoorde, 

Aanleg van nieuwe. autowegen betekent ver- 
hoogde autopendel. 

Er bestaan trouwens nog andere verkeers- 
middelen 0.a. verbetering van het be- 
staande wegennet { Dendermonde - Aalst 
met ontsluiting naar E 5 : een .Dost- 
vlaamse oplossing; de ‘provinciale weg 
Dendermonde-Breendonk : een interpro- 
vinciale oplossing Oost-Vlaanderen=Ant- 
werpen ); rationalisering van het open- 
baar vervoer ( elektrificatie van de 
spoorseglijn Dendermonde-Brussel en 
Gent-Dendermonde-Mechelen ). 



‚ Dokumentatie 

PORTRET VAN INDOCEL 

INFORMATIE EN DOKUMENTATIECENTRUM VOOR LEEFMILIEU 

INDOCEL ís één van de diensten van het nationaal sekretariaat van de 
Bond Beter Leefmilieu vzw 

Adres : Aarlenstraat 49 - 1040 Brussel 
1 Tel. 02/230.31.44. 

Openingsuren : van maandag tot vrijdag van 9 tot 12 en van 14 tot 16 u. 

De hibliotheek s toegankelijk na afspraak; boeken en dokumenten wor- 
£ den niet uitgeleend; zij:kunnen .ter plaatse worden geraadpleegd.Er kan 

: ook. gebruik worden gemaakt van een forskopiëer- en offsetaparaat.” 
INDOCEL s ean nationaal orgaan: alle diensten zijn twaetalig.Het ni- 
veau van de verstrekte informatie komt overeen met dat van hat hoger 
middelbaar en van het hoger onderwijs.Er Ls dus geen dokumentatie beschik- 

baar voor het lager onderwijs. 
INDOCEL staat onder de laiding van Y.SCHILLEBEECKX,advíseur blj de Bond 
Beter Leefmilieu vzw. 

DOEL 
Opgericht injanuari 1979 door'net nationaal sekretariaat van Bond Beter 
Leefmilieu waarvan het rechtstreeks afhangt, heeft INDOCEL een veelzijdige 
opdracht: 

= dokumenten en dossiers samenstellen en uitgeven Ln verband met de aktivi- 
teiten van dond Beter Leefmilieu vzw. 

- in de mate van de mogelijkheden, tegemoetkomen aan de stijgende vraag om 
informatie en dokumentatie over leefmilieu. 

INDOCEL beschlkt eveneens over een uitgebreide kollektie tijdschriften en 
monografiedn met betrekking tat de verschillende aspekten van de leefmilieu- 
problematiek. Ay

 

het beschikt over een permanent informatis-systeem Inzake wetteksten en re- 
glementeringen, manifestaties en initiatieven allerhande die kunnen bij- 
dragen tot een beter Inzicht van de leefmilieuproblemen en de oplossing 
ervan, 

net beschikt eveneens over dokumentatia inzake de diverse organisaties, in- 
stellingen en verenigingen die zich met het leefnliieu bezighouden. 

het kan, op langere termijn, bepaalde bibliografische opzoekingen verrichten. 

tenslotte zorgt INDOCEL, via bepaalda publikaties,voor een betere infomatier 
verspreiding, 



Eindelijk ! 

Na vele jaren wachten is het eindelijk 
zover. 
Bral beschikt over het disfiskalisatier 
recht, 
In uitvóering van artikel 72 § 1,:4 d van 
het wetboek van inkomensbelasting, werd 
bij Koninklijk Besluit van 4 april 1979 
vrijstelling verleend van belasting voor 
giften aah de BRAL vanaf minimum 1000 fr. 

Bankrekening : 422-2123001-24 

U stort 1000 fr. of meer, en Bral bezorgt 
U het noodzakelijke bewijsstuk dat U dit [ 
bedrag kunt aftrekken van uw belastings- Ä 
aangiften. 

Onze dank bij voorbaat. 
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